
Négyszázezer magyarországi 
német szomorú évfordulója
Megemlékezés Budakeszin és Pomázon

A magyarországi németek kite
lepítésének 50. évfordulója al
kalmából szombaton kétnapos 
emlékünnepség kezdődött Bu
dakeszin, ahonnan annak idején 
a lakosság egy részét szintén ott
honuk elhagyására kényszerítet
ték. Az ünnepségen a Magyaror
szági Németek Országos Önkor
mányzata, a helyi és Német Ki
sebbségi Önkormányzat vezetői 
tartottak beszédeket.

Mint elmondták: a törökdúlás 
után az országba telepített né
metek utódait Németország 
második világháborúban betöl
tött szerepe alapján kollektiven 
bűnösnek bélyegezve, a szövet
séges hatalmak által Potsdam- 
ban aláírt egyezmény értelmé
ben, az akkori magyar kormány 
által hozott rendelet végrehaj
tásaként kényszerítettek hazá
juk elhagyására. Becslés szerint 
összesen három-négyszázezer 
magyarországi németet hurcol
tak el ily módon. Amint az elő
adók hangsúlyozták: nem sza
bad soha többé megengedni, 
hogy faji, nemzeti, vallási meg

különböztetés alapján bárki 
bármilyen hátrányt szenvedjen 
-  tudósított az MTI.

□
Pomáz nagyközségben meg

emlékeztek a németek kitelepí
tésének 50. évfordulójáról. Po- 
mázról 1032 főt telepítettek ki 
Németországba. A helyi művelő
dési házban Kulin Imre polgár- 
mester köszöntötte a meghívott 
vendégeket, köztük a waldenge- 
lochi küldöttséget. Korausz Fe
renc önkormányzati képviselő 
mondott ünnepi beszédet.

Az ünnepségen Pomázért Em
lékérem kitüntetést adtak át 
Margit Poschplnek, Károly 
Scheleemek és Jürgen Schön- 
nek, akik sokat tettek a pomázi 
kitelepített lakosok közösséggé 
formálódásáért, a hagyományok 
ápolásáért, majd a megemléke
zés résztvevői az épülő német 
nemzetiségi közösségi házban 
emléktáblát avattak az évfordu
ló alkalmából.

T. I.

A megye esélyei Európában
Az FM támogatja a déli régiót

Mezőgazdasági fórumot rendezett Nagykőrösön a helyi Liberális 
Klub, amelynek vendége dr. Kis Zoltán, az FM politikai államtit
kára volt. A nagy érdeklődéssel kísért szakmai konzultáción a po
litikus értékelte a hazai mezőgazdaság várható esélyeit az Euró
pai Unióhoz való csatlakozás esetére, beszámolt a gyenge termé
szeti adottságú területek helyzetéről, valamint ismertette a támo
gatási rendszerek változását.

A magyar mezőgazdaságnak 
komoly nehézségekkel számol
nia az Unióhoz csatlakozás során 
-  húzta alá, hiszen csak olyan 
termékeket állíthat elő, amelyek 
megfelelnek a világpiaci igé
nyeknek, ez pedig azzal jár, hogy 
a gazdaságtalanul, rossz minősé
gű árut termelő egységeket, ága
zatokat fel kell számolnia. Ma 
már léteznek a piacra jutást köz
vetlenül elősegítő támogatások 
is, ezeket azonban együttesen 
kell igénybe venniük feldolgo
zóknak, termelőknek és kereske
dőknek. Az államtitkár elmond
ta, a mezőgazdaság új támogatá
si rendszere szakított azzal a régi 
és sikertelen gyakorlattal, amely 
szerint aki termelt, egyúttal az 
állami támogatást is megkapta. 
Az új támogatási szisztéma azért 
nevezhető korszerűnek, mert 
összhangban van az Európai

Unió támogatási rendszerével. A 
kormány hosszabb távon kívánja 
fenntartani ezt a támogatási for
mát, amelynek öt típusa van: az 
export-, a piacszerző, a piac- 
fenntartó-, a termelői, a beruhá- 
zásfejlesztési, valamint az inter
venciós támogatás, amely érté
kesítési nehézségek esetén min
dig konkrét termékkörre vehető 
igénybe.

A gyenge természeti adottságú 
területek, például Pest megye 
déli régiója, kétféle támogatás
ban részesülhet: az egyik a terü
let alapú támogatás, amelyet 
minden tizenkilenc aranykoro
nánál kisebb értékű területre 
igénybe lehet venni, ez ezer-öt
ezer forint hektáronként. A gyü
mölcságazatban hetvenhat 
aranykorona érték alatt ugyan
ekkora összegben.

Juhász Zsolt

ílj kórházi szárnyat avattak Visegrádon

Szoborpark -  csak jó időben
Április elsejétől ismét minden
nap nyitva tart a Szoborpark 
Múzeum -  tájékoztatta az 
MTI-t a múzeum ügyvezető 
igazgatója, Réthly Ákos.

A XXII. kerületben, a Bala
toni út és a Szabadkai utca 
sarkán levő múzeum jó idő ese
tén 10-től 18 óráig, illetve sö
tétedésig tart nyitva. Rossz 
időben, ha esik az eső a park 
nem látogatható. A múzeum

területén több mint negyven, a 
főváros közterületeiről eltávo
líto tt monumentális szobor 
látható a szocialista időszak
ból.

A múzeum boltjában speciá
lis emléktárgyak kaphatók, s 
akit érdekel, az munkásmoz
galmi zenét vásárolhat kazet
tán, illetve könyveket, albu
mokat a szocialista realizmus 
alkotásaiból.

Koszorúztak Orbottyánban
A Vízügyi Világnapi rendez
vénysorozat záróprogramja
ként szombaton megemlékezést 
tartott Orbottyánban a Magyar 
Hidrológiai Társaság. Ez alka
lomból a helyi temetőben meg
koszorúzták a vízügyi szolgálat 
megalapítójának, Kvassay Je
nőnek a sírját, aki 146 évvel ez
előtt született. A Kvassay csa
lád nyugvóhelyét három éve a 
Vízügyi Múzeum újíttatta fel, s 
most a koszorúzási ünnepségén 
részt vettek az Amerikában és 
Angliában élő leszármazottak 
is.

Kvassay Jenő 1850-ben szü

letett, 1919-ben halt meg, s 
mérnökként ő volt 1880-tól az 
általa javasolt és megszerve
zett Kultúrmérnöki Hivatal, 
később az Országos Vízépítési 
Igazgatóság vezetője. Négy év
tizedes munkássága új korsza
kot jelentett a hazai folyósza
bályozásokban. Nevéhez fűző
dik a vízjogi törvény megalko
tása, az Országos Halászati fel
ügyelőség és a Közegészség- 
ügyi Mérnöki Szolgálat meg
szervezése, ő kezdeményezte a 
balatoni kikötők és a budapes
ti kereskedelmi és ipari kikötő 
építését -  jelentette az MTI.

Kiss István műve a Szoborparkban h a n c s o v s z k i  J á n o s  f e l v é t e l e

A Sony Gödöllőt választotta
Hatszáz új munkahely

Gödöllőn építi fel magyaror
szági üzemét a Sony. A városi 
képviselő-testület ülésén jelen
tette be a kedvező hírt Gémesi 
György polgármester. A több 
hónapos tárgyalások eredmé
nyeképpen információink sze
rint hatszáz új munkahely léte
sül Gödöllő északi szélén az 
M3-as autópálya csomópontjá
nak szadai oldalán. A japán cég 
képviselőit a napokban várják

a városházára a szerződés alá
írására.

A beruházás a helyi iparűzési 
adó révén várhatóan néhány év 
múlva jelentős bevételt hoz az 
önkormányzati kasszába, mely
nek saját bevételei az állami tá
mogatás folyamatos szűkülése 
miatt mind nagyobb szerepet 
játszanak a város működteté- 
tésben.

B. G.

MTI-JELENTES

Új szárnnyal bővült a Fővárosi 
Önkormányzat visegrádi kórhá
za. Pénteken Szolnoki Andrea, a 
Fővárosi Önkormányzat elnök- 
helyettese adta át a hetvenmillió 
forintból megépült létesítményt, 
és benne a modem balneoterápi
ás berendezést, amely az össze
sen 220 ágyas intézményben le
hetővé teszi a rehabilitációs gyó
gyítómunka további korszerűsí
tését. A kórházban az infarktus
ból, fekélyből vagy egyéb beteg
ségekből gyógyuló emberek fel
épülését szakorvosok, pszicholó
gusok segítik, arra ösztökélve a 
betegeket, hogy változtassanak 
szemléletükön és életmódjukon, 
ami többnyire a tartós javulás 
egyik feltétele.

A rehabilitációs munka fontos 
része balneoterápia. A közeli Vi- 
segrád-lepencei gyógyforrás vi
zét vezetik ide, s a medencében 
lehetőség nyílik a reumás, ízüle- 
tes bántalmakban szenvedők víz 
alatti tomáztatására. A kórház
ba elsősorban budapesti, Pest 
megyei betegeket fogadnak, de 
indokolt esetben az ország más 
részéből is idekerülhetnek a 
gyógyításra szorulók. Forrásvízzel táplálják a balneoterápiás medencét HANCSOVSZKI JÁNOS FELVÉTELE

A f ő v á r o s  p é n z é b ő l  l é l e g e z h e t n e k  a z  e r d ő k
Négyzetméterenként harminc fillér jut a szemét összeszedésére, a sétálóutak karbantartására

MUNKATÁRSUNKTÓL

Huszonötmillió forintból meg
állítható lenne nyolcszáz hek
tárnyi fővárosi és környéki erdő 
további leromlása. Ennyi pénz
re lenne szükség ahhoz, hogy a 
legtöbb látogatót vonzó kirán
dulóhelyeken az eldobált sze
metet rendszeresen összeszed
jék, az ösvényeket karbantart
sák, helyreállítsák a megrongált 
padokat és hulladékgyűjtőket.

A városban és környékén ta
lálható erdők állami tulajdon
ban maradtak, a fenntartásuk
ra szánt összeget a Pilisi Park
erdőgazdaságnak folyósítja a 
földművelési tárca. Áz állami 
támogatás négyzetméterenként 
harminc fillért ad az erdők úgy
nevezett közjóléti funkciójának 
megőrzésére -  évente. Ebből a 
pénzből kellene a szemetet 
összeszedni és a sétálóutakat 
karbantartani. Az erdészet ve
zetői ezt a minimális támoga
tást a frekventáltabb kirándu
lóhelyek fenntartására fordítot
ták. Több-kevesebb gyakori
sággal összeszedték a hulladé
kot a Normafa környékén, a hű
vösvölgyi Nagyréten és a János- 
hegyen, ugyanakkor semmilyen 
munkát nem végeztek a többi 
elsősorban Pest megyei erdő
ben.

A közjóléti funkció alatt a 
szakemberek többek között az 
erdő levegőtisztító hatását, táj
képét, zajszigetelését értik. Erre 
jár a négyzetméterenkénti har
mincfilléres támogatás.

-  Mivel az állami támogatás 
nem elég az erdők romlásának

Állami tulajdonban maradtak
megállítására, a készülő kör
nyezetvédelmi programban er
dőfenntartási koncepciót is sze
repeltetünk -  mondta lapunk
nak Bognár Attila, a főváros 
környezetvédelmi ügyosztályá
nak munkatársa. -  Ä koncep
cióban, amelyet még jóvá kell 
hagyniuk a képviselőknek is, 
kijelöltünk nyolcszáz hektár ki
emelten kezelendő erdőt. A te
rület fenntartása huszonötmil
lió forintba kerülne. Becslése

ink szerint az állapot romlása 
már az első évben megállna, a 
második évtől lényeges javulást 
tapasztalhatnának a kirándu
lók. (Összehasonlításképpen: az 
összesen ötszáz hektár kiemel
ten kezelt park fenntartására 
400 millió forintot költ évente a 
főváros.)

A koncepció kidolgozói sze
rint 430 hektáron -  a János-he- 
gyen, a Normafánál, a budake
szi Vadasparkban és a Hűvös-

BÁNHALMI JÁNOS FELVÉTELE
völgyben -  a karbantartó mun- 
kálatok elvégzése után hetente 
három alkalommal kellene a 
szemetet összeszedni egész év
ben. További 370 hektáron -  a 
Hármashatár-hegyen, a János- 
hegy északi oldalán és a Hárs
hegyen -  heti egyszeri szemét- 
szedést vezetnének be. A Pilisi 
Parkerdőgazdaság a többi, ke
vésbé frekventált erdő tisztítá
sára fordíthatja a harmincfillé
res állami támogatást.


